
ACTA NÚM. 23 
 
Comissió de Relacions Internacionals i de 
Política Lingüística 
 
Membres assistents: 
María Dolores Bernabeu Tamayo 
Albert Branchadell Gallo 
Pilar Carrasquer Oto 
Ana Fernández Montraveta 
Vicent Fonollosa Pla (Substitueix a Maite Martín) 
Gemma Garcia Alonso 
Màrius Martínez Muñoz, president 
Montserrat Masoliver Puig 
María José Recoder Sellarés 
Jordi Saldo Periago 
Katja Schustakowitz Diaz 
Rosa Maria Sebastián Pérez 
 

A Bellaterra, a les 16:04 h del dia 2 de febrer 
de 2021, es reuneixen a través de la 
plataforma Microsoft Teams, sota la 
presidència del vicerector de Relacions 
Internacionals, Màrius Martínez Muñoz, els 
membres de la Comissió de Relacions 
Internacionals i de Política Lingüística 
assenyalats al marge. 
 
 
 
 

 
S’han excusat d’assistir a la reunió Maite Martín Ibáñez. 
 
 
Hi assisteixen, amb veu i sense vot, Isabel Boncompte Bonfill, Marta Estella Clota, Marta 
Miró Olivé i Jordi Prat Fernández. 
 
Hi actua com a secretària Marta Tatger Olivé, lletrada del Gabinet Jurídic 
 
Atesa la situació d’emergència sanitària causada per la COVID-19, aquesta sessió de la 
Comissió s’ha desenvolupat a distància d’acord amb el que disposa la Instrucció 5/2020, 
sobre l’organització de reunions urgents a distància dels òrgans de govern col·legiats 
generals davant l’emergència sanitària decretada a causa del COVID-19, dictada pel 
secretari general en data 24 de març de 2020. 
 
D’altra banda, també s’ha tingut en compte el que regula l’article 6 del Decret llei 8/2020, 
de 24 de març, de modificació parcial del Decret llei 7/2020, de 17 de març, de mesures 
urgents en matèria de contractació pública, de salut i gestió de residus sanitaris, de 
transparència, de transport públic i en matèria tributària i econòmica, i d’adopció d’altres 
mesures complementàries, mitjançant el qual es disposa que les universitats públiques 
podran dur a terme per videoconferència o per qualsevol altre suport digital les sessions 
dels òrgans de govern, i que tindran plena validesa jurídica sempre que s’asseguri la 
identitat dels membres o persones que els supleixin, la interactivitat i intercomunicació 
entre ells en temps real, i la disponibilitat dels mitjans durant la sessió, encara que en 
els seus estatuts no estigui prevista aquesta forma de reunió.  
 
Abans que el president iniciï la seva intervenció per tractar els punts de l’ordre del dia, 
s’adverteix a les persones que participen a la sessió que, d’acord amb l’article 13 del 
Reglament (UE) 2016/679, del Parlament Europeu i del Consell, de 27 d’abril de 2016, 
relatiu a la protecció de les persones físiques pel que fa al tractament de dades 
personals i la lliure circulació d’aquestes dades (RGPD), en compliment de la missió 
d’interès públic que correspon a la Universitat, la reunió d’avui es fa per videoconferència 
i s’enregistra amb l’única finalitat de redactar l’acta, i que aquesta gravació queda 
custodiada per la secretària de la Comissió. 
 



El contingut de la reunió no es pot facilitar a terceres persones ni a altres destinataris, 
excepte a aquells òrgans, àrees, serveis, unitats administratives o personal de la UAB 
que n’hagin de tenir informació per al desenvolupament de les seves competències o 
les tasques pròpies del lloc de treball. Consegüentment, s’informa que està prohibit 
enregistrar i divulgar, totalment o parcialment, el contingut i la gravació d’aquesta sessió 
a tercers no autoritzats expressament.  
 
S’informa les persones assistents que poden exercir els drets que l’RGPD reconeix als 
titulars de les dades personals, presentar reclamacions davant l’Autoritat Catalana de 
Protecció de Dades i fer les consultes pertinents al delegat de Protecció de Dades de la 
UAB. 
 
S’adverteix que si alguna de les persones assistents no vol ser gravada, un cop s’hagi 
identificat a l’efecte del quòrum, pot exercir el seu dret d’oposició i inhabilitar l’opció de 
vídeo. 
 
 
Ordre del dia  
 
 
1. Aprovació de l’acta de la darrera sessió  
2. Informe del president de la Comissió 
3. Informacions sobre la convocatòria SICUE de la CRUE 
4. Assumptes de tràmit 
5. Torn obert de paraules 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
 
1. Aprovació de l’acta de la darrera sessió 
 
La Comissió, per assentiment, aprova l’acta de la sessió anterior de 20 de 
novembre de 2020.  
 
 
2. Informe del president de la Comissió 
 
Pren la paraula el president de la Comissió, que en primer lloc informa la Comissió que 
la setmana passada va haver-hi una reunió de rectors i presidents de l’ECIU, màxim 
òrgan gestor d’aquest consorci, i s’hi va presentar un document sobre el tema de les 
microcredencials, que com ja saben els membres de la Comissió és un dels temes 
d’innovació que es promouen des de les universitats europees i és una alternativa al 
que han fet altres universitats de promoure graus internacionals o títols europeus, que 
si bé implica un repte de gestió i de superació de traves administratives i normatives no 
suposa en sí una innovació respecte al segle XX. Diu que, en canvi, les microcredencials 
sí que són innovadores, perquè suposen un artefacte o producte acadèmic nou que 
dona resposta a necessitats formatives específiques, immediates i de curt termini de 
l’alumnat universitari i d’altres possibles col·laboradors dels nostres entorns. Explica que 
en aquesta reunió també es va començar a treballar el que serà la governança d’ECIU 
University.  
 
Finalment, també comenta que s’inicia un projecte complementari a ECIU University, el 
projecte SMART-ER, per desenvolupar un centre de recerca interdisciplinari 
internacional virtual que serà el primer centre de recerca d’ECIU University. En aquest 



marc, diu que es crearà una borsa de mobilitat de personal investigador i que la direcció 
científica és a càrrec de l’Autònoma i el doctor Xavier Gabarrell (director de l’ICTA) 
assumeix la direcció del projecte.  
 
En relació amb el tema del Brexit, comenta que ja s’ha materialitzat la sortida del Regne 
Unit de la Unió Europea i no hi ha hagut acord d’Erasmus amb el Regne Unit, però que 
la UAB està autoritzada a finançar mobilitats al RU fins al març del 2023, i explica els 
calendaris de les convocatòries que justifiquen que es pugui finançar aquest programa 
fins a la data esmentada. Diu que, per tant, hi ha un cert marge, encara que petit, per a 
les estades al Regne Unit. Ara bé, afegeix que no es podran finançar les estades que 
siguin anuals (2023) o s’allarguin fins al juny de 2023. Explica que en aquests moments 
el Regne Unit és un tercer país, aliè a la UE, amb el qual no hi ha acord i no hi ha fons, 
i que s’està treballant per pressionar tant el SEPIE com el Ministeri perquè entomin 
aquesta qüestió i financin aquestes mobilitats.  
 
D’altra banda, el president informa la Comissió que tant ell com el rector s’han reunit 
amb representats de l’ONG Plataforma per la Llengua (plataforma que defensa l’ús del 
català i els drets lingüístics) per analitzar conjuntament la qüestió dels drets lingüístics 
de l’alumnat a Catalunya. En aquest sentit, comunica que aquesta plataforma té 17 
queixes de la UAB i que en la reunió es va informar dels mitjans de què disposa la 
Universitat per vetllar pels drets lingüístics de l’alumnat i es va explicar que  la guia 
docent suposa un contracte entre l’estudiant i la Universitat en el qual, entre altres coses, 
consta l’idioma d’impartició de l’assignatura. Diu que a la reunió també van explicar que 
s’està treballant per modificar les guies docents pel que fa a la llegua d’impartició 
d’aquelles assignatures per a les quals es contracta el professorat al setembre, i que el 
mecanisme de la UAB per gestionar aquestes queixes és l’OPINA UAB.  
 
Finalment, informa que es va aprovar el pla extraordinari per regularitzar el nivell de 
suficiència de català en els propers dos anys i que també s’ha incorporat una modificació 
en el moment de la presa de possessió de places que incorpora de manera explícita i 
visible el compromís d’acreditar la suficiència del català durant els dos anys següents, 
si no es fa en aquell moment.  
 
Afegeix que s’està treballant en el procés de diagnosi per a l’elaboració del nou Pla de 
llengües.  
 
S’obre un torn de paraules i hi intervé el degà Albert Baranchadell, que pregunta com i 
quan s’explicarà a l’alumnat de la UAB el projecte ECIU i les microcredencials i, pel que 
fa al Brexit, pregunta si les facultats han d’esperar les instruccions o cal que comencin 
a moure’s per arribar a tractes bilaterals amb universitats angleses.  
 
En resposta a la primera qüestió, el president de la Comissió informa que s’està 
treballant en un document per enviar a l’alumnat, però que encara no es té del tot clar 
quina serà l’articulació final dels microcrèdits. Diu que, en canvi, sí que es vol endegar 
aquest quadrimestre una campanya divulgativa sobre què són, com es treballen, etc. 
aquests desafiaments i com participar-hi. 
 
Respecte a la qüestió del Brexit, el vicerector demana que les facultats no facin 
moviments a títol particular, diu que evidentment es demanarà a les facultats la 
informació necessària per saber amb quines universitats es vol treballar, però que de 
moment no se sap si hi haurà convenis genèrics que donin cobertura a les diferents 
universitats entre països o caldrà tirar pel dret i que la UAB subscrigui acords bilaterals 
pel seu compte. Afegeix que s’entén que la Comissió Europea prefereix arribar a algun 
tipus d’acord bilateral entre la Comissió i el Regne Unit, però que tot això encara està 
per veure.  



 
Pren la paraula el director de la FAS, Jordi Prat, que informa que ja s’ha obert la 
convocatòria del Fons de Solidaritat i que se’n pot trobar tota la informació al web, i que, 
com cada any, hi ha una convocatòria per al PAS i el PDI i una per a l’alumnat, i que 
enguany n’hi ha una d’especial sobre COVID-19.  
 
 
3. Informacions sobre la convocatòria SICUE de la CRUE 
 
Per tal que puguin informar de la qüestió, el president de la Comissió passa la paraula, 
en primer lloc, a la directora de l’Àrea de Relacions Internacionals, Katja Schustakowitz, 
que comenta que el programa SICUE és el programa que permet fer mobilitats entre 
universitats espanyoles, i, tot seguit, a Isabel Boncompte, que explica les novetats que 
presenta la convocatòria i destaca que és una convocatòria en què la CRUE marca tots 
els passos a seguir: dates de convocatòria, data de resolució, etc. En aquest sentit, 
presenta les novetats d’aquesta convocatòria: canvis de dates, places reservades a 
alumnes amb discapacitat, canvis en els convenis (vigència, etc.).  
 
Pren la paraula la vicegerent d’Ordenació Acadèmica, Montserrat Masoliver, que 
pregunta respecte a la previsió legal de les durades dels convenis, aspecte que queda 
resolt per la secretària de la Comissió.  
 
 
4. Assumptes de tràmit 
 
No n’hi ha. 
 
 
5. Torn obert de paraules 
 
Pren la paraula Dolores Bernabeu, que pregunta sobre la Summer School per saber si 
ja es disposa de la llista de totes les assignatures que s’impartiran i quina és la previsió 
d’estudiants per a cada una de les assignatures. El president de la Comissió comenta 
que fa més d’un mes que estan tancades les assignatures que es duran a terme i encara 
no se sap el nombre d’alumnes que hi haurà ateses les circumstàncies produïdes per la 
COVID-19, perquè encara se n’ha de fer la difusió, i que de moment el que s’ha fet és 
una sèrie de vídeos promocionals del professorat per a la seva assignatura.  
 
 
 
A les 17.02 h, el president de la Comissió aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, 
estenc aquesta acta.  
 
 
 
 
La secretària Vist i plau 
  El president 
 


